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رویدادها

»ایستاده در غبار« میلیاردی شد
فیلم سینمایی »ایستاده در غبار« ساخته 
محمدحسین مهدویان به باشگاه میلیاردی های 
سینما پیوست.  به گزارش فارس، مدیر فروش 
دفتر فیلمیران درباره فروش فیلم »ایستاده در 
غبار« گفت: فیلم در پنجمین هفته اکران خود 
اس��ت و اکران آن به سرگروهی سینما زندگی 
ادام��ه دارد. این فیلم در تهران به فروش 820 
میلیون تومان و در شهرس��تان به فروش 190 
میلیون تومان دس��ت یافته اس��ت.  وی ادامه 
داد: فروش کل فیلم به مبلغ یک میلیارد و 10 

میلیون تومان تا دوشنبه شب رسیده است. 

رمان »تکفیری« ها درآمد
رمان »تکفیری« اثر مهدی دُریاب از س��وی 
انتش��ارات کتابس��تان معرفت راهی بازار کتاب 
ش��د.  به گزارش ف��ارس، رم��ان »تکفیری« اثر 
مهدی دُریاب از سوی انتشارات کتابستان معرفت 
راهی بازار کتاب شد. این رمان اقتباسی از زندگی 
پرماجرای شهید علی اکبر پیرویان است که توسط 
این نویسنده به نگارش درآمده است. این شهید در 
سال 1359 که دانشجوی دانشکده علوم پزشکی 
بوده است به همراه چند تن از همکلاسی هایش 
به افغانستان سفر می کند تا به مجاهدان افغان در 
برابر اتحاد جماهیر شوروی کمک کند و بعدها در 

جنگ تحمیلی به شهادت می رسد.  

حمیدرضا شکارسری: 
مهم این است شعر در چه گفتمانی 

سروده شده باشد
یک منتق��د ادبی گف��ت: ما هی��چ رویکرد 
مشخصی در حوزه ش��عر نداریم که ثابت باشد. 
رویکردها همیشه قابل تغییر است. مهم این است 
که ببینیم ش��عر در چه گفتمانی سروده شده و 
بر همین اس��اس رویکردش را مش��خص کنیم.  
به گزارش فارس، حمیدرضا شکارسری، شاعر و 
منتقد ادبی در کارگاه شعر چهاردهمین جشنواره 
ش��عر و داستان جوان سوره طی سخنانی عنوان 
کرد: رابطه زبان با جهان ما رابطه ای نشانه شناسانه 
است و ما با استفاده از آن و در بیان شاعرانه تنها 
به جهان اشاره می کنیم و بی راه نیست اگر بگوییم 
این زبان اگر وجود نداشت، رابطه ما نیز با جهان 
مانند رابطه جانوران می شد.  وی ادامه داد: ما هیچ 
رویکرد مشخصی در حوزه شعر نداریم که ثابت 
باش��د. رویکردها همیشه قابل تغییر است. مهم 
این است که ببینیم شعر در چه گفتمانی سروده 
ش��ده و بر همین اس��اس رویکردش را مشخص 
کنیم.  وی در ادامه با طرح این سوال که آیا شعر 
می تواند با برخورد غیرمنطقی و غیرمس��تدل با 
برخی پدیده های اجتماعی و دینی روبه رو شود؟ 
گفت: در اینگونه موارد باید بگوییم شاعر با اجزای 
آن پدیده برخوردی ش��اعرانه باید داشته باشد و 
کلیت حادثه باید سر جای خود باقی بماند. مثلا 
در موضوع مدافعان حرم، آنها همیش��ه سر جای 
خود ثابت هستند اما شاعر است که باید بتواند با 

آنها برخوردی استعاری برقرار کند.

برگزاری نشست تحلیل و بررسی 
سریال »برادر«

نشس��ت تحلیل و بررسی سریال »برادر« با 
حضور عوامل این مجموعه و جمعی از اصحاب 
رس��انه و علاقه مندان در فرهنگس��رای رسانه 
برگزار شد. به گزارش نسیم آنلاین، جواد افشار 
کارگردان س��ریال »برادر« در نشست تحلیل و 
بررسی این سریال گفت: فیلمنامه این سریال را 
آقای چگینی برای من فرستاد و من هم آشنایی 
قبلی با آقای آرش قادری داش��تم و می دانستم 
از چه قلم خوبی برخوردارند. بنابراین احساس 
کردم این س��ریال خیلی از دغدغه ها و مسائل 
ام��روزی را که به س��لیقه و علاقه من نزدیک 
اس��ت در خود گنجانده است. نعمت چگینی، 
تهیه کننده س��ریال »برادر« درب��اره گنجاندن 
موضوع برنج در س��ریال برادر گفت: از روز اول 
که ایده برنج مطرح شد، این احساس را داشتیم 
که ممکن است جامعه مخاطب آن را نپذیرد و 
ما را دچار مش��کل کند اما تحقیقات متعددی 
کردیم تا مش��کلی از ای��ن بابت پیش نیاید. به 
طور کلی موضوع سریال ما حمایت از تولیدات 

داخلی است. 

ادای احترام شاعران و نویسندگان 
به حسین منزوی

شاعران حاضر در چهاردهمین مهرواره شعر و 
داستان جوان سوره با حضور بر سر مزار حسین 
منزوی به این شاعر ادای احترام کردند. به گزارش 
تسنیم، چهاردهمین مهرواره شعر و داستان جوان 
سوره در زنجان آغاز به کار کرد و در حاشیه این 
مراس��م شاعران و نویسندگان حاضر با حضور بر 
سر مزار حسین منزوی، به این شاعر نامدار ادای 
احترام کردند. در این مراسم، موسی بیدج، علی 
داوودی، سیده تکتم حسینی و جمعی از شاعران 
جوان حضور داش��تند. همچنین در این مراسم 

غزلی با این مطلع از زنده یاد منزوی قرائت شد:
حکمم از زمین رها شدن نبود

سرنوشت من خدا شدن نبود

مصطفی کیایی، کارگردان فیلم »بارکد«:
در آلمان گفتند تو همجنس گرایی 

را مسخره کرده ای!

مصطفی کیایی، کارگ��ردان فیلم »بارکد« 
گف��ت: »بارکد« را س��اختم، چ��ون به فضای 
مجازی نقد دارم.  به گزارش »س��وره سینما«، 
این کارگردان درباره تازه ترین اثر سینمایی اش 
عنوان داش��ت: »بارکد« واکنشی بود به پروانه 
س��اخت نگرفتن فیلمنامه ای که داشتم! شاید 
یک جور دیوانه بازی در قبال فیلمنامه ای بود که 
آن همه برایش زحمت کشیده و نتیجه نگرفته 
ب��ودم. یعنی گفتم فیلمی می س��ازم که مردم 
بخندند و گوشه هایی هم به فضاهای مد نظرم 
می زنم.  کارگردان فیلم »بارکد« افزود: در آلمان 
علیه من قی��ام کردند که تو همجنس گرایی را 
مس��خره کرده ای! مثلاً ش��خصی درباره بحث 
همجنس گرایی برایم کامنت گذاشته بود. این 
موض��وع دارد در همه کش��ورهای مدرن مورد 
توجه قرار می گیرد ولی تو آن را مسخره کرده ای 
اما داخل کش��ور دوس��تان می گویند این فیلم 

همجنس گرایی را ترویج کرده است. 
 کارگردان فیلم »عصر یخبندان« در مروری 
ب��ر آثار گذش��ته اش عنوان ک��رد: بعضی جاها 
مثل »عصر یخبندان« بلندبلند ش��عار داده ام 
که خارپش��ت ها… ولی واقعاً دلم می خواست 
یک میکروفن دستم بگیرم، بعد از فیلم جلوی 
س��ینما بایس��تم و بگویم خانواده ها در معرض 
خطر هستند. حواستان جمع باشد. »خط ویژه« 
ه��م در واقع خروجی فیلم آقازاده ها بود که در 
دوران آقایان س��جادپور و شمقدری نتوانستیم 
برای��ش مجوز بگیریم و دلیلش هم این بود که 
آنه��ا خیلی محکم ایس��تادند و گفتند ممکن 
اس��ت برای خیلی از سران مملکت این شائبه 
به وجود بیاید که زندگی آنهاست. »خط ویژه« 
برایم شروع جریانی بود که فقط بحث آقازادگی 
مطرح نبود، بلکه بحث نبود عدالت اجتماعی، 
شایسته سالاری و… بود. البته خیلی ها مخالف 
پ��ول ریختنم از بالای پل در فیلم »خط ویژه« 
بودند و می گفتند ممکن اس��ت یک جورهایی 
نزدیک به شعارهای احمدی نژاد باشد. یکی- دو 
نفر هم ای��ن را به من گفتند ولی در آن لحظه 
فکر کردم این پول مردم اس��ت و باید به دست 
مردم برسد. به نظرم در بسیاری از دولت ها این 
موضوع شعار و برای جذب رأی بود ولی به شکل 
واقعی گفتم قهرمانان فیلم می خواهند این پول 
به دس��ت دولت یا رانت خوار نرسد و به دست 

مردم برسد. 

رضا بابک زنگ پهلوانی »قصه های 
من و تو و شاهنامه« را نواخت

رضا بابک پ��س از نواختن زن��گ پهلوانی 
نمای��ش »قصه های من و تو و ش��اهنامه« اثر 
تازه مریم معترف گفت:»مطمئن هستم اجرای 
شاهنامه با استقبال خانواده ها همراه می شود«. 
به گزارش تس��نیم، در این مراسم که با حضور 
جمعی از هنرمن��دان تئاتر کودک و نوجوان و 
استقبال چشمگیر تماشاگران همراه بود، رضا 
بابک، پیشکس��وت تئات��ر از اهمیت پرداختن 
ب��ه داس��تان های ش��اهنامه فردوس��ی برای 
کودکان گفت و تصری��ح کرد: کودکان در این 
نمایش هاس��ت که با فرهنگ کهن ایران آشنا 
می شوند. امیدوارم افراد بیشتری این نمایش را 

ببینند و از آن لذت ببرند.

آغاز داوری آثار رسیده به 
جشنواره خوشنویسی رضوی

معاون هن��ری اداره کل فرهنگ و ارش��اد 
اسلامی اس��تان البرز از آغاز داوری آثار رسیده 
به دبیرخانه جشنواره خوشنویسی رضوی خبر 
داد. ابراهیم شریفی افزود: در حال حاضر داوران 
برجسته کشور در رشته های نستعلیق، شکسته، 
ثلث و نسخ حوزه خوشنویسی در بررسی اولیه 
از می��ان آثار دریافت��ی 50 اثر را برای گزینش 
نهایی به مرحله دوم داوری جش��نواره انتخاب 
کردند. وی گفت: اسامی راه یافتگان به مرحله 
نهایی جشنواره بزودی از طریق سایت شمس 
توس ی��ا به صورت پیامکی اعلام می ش��ود تا 
منتخبان از نتایج کار خود آگاه شوند، اصل آثار 
نیز ب��رای داوری نهایی در اختیار هیات داوران 
قرار می گیرد. شریفی برگزیدگان در هر رشته 
را 4 نفر عنوان و تصری��ح کرد: برگزیدگان در 
مراس��م اختتامیه که 18 مردادم��اه همزمان 
با ده��ه کرامت در کرج برگزار می ش��ود مورد 
تقدیر و تجلیل قرار می گیرند. وی با اش��اره به 
برپایی نمایش��گاهی از آثار برگزیدگان مرحله 
نخست داوری جش��نواره خوشنویسی رضوی 
در حاش��یه برگزاری این جش��نواره، ادامه داد: 
این نمایشگاه پیش از مراسم اختتامیه جشنواره 

افتتاح می شود.

گ�روه فرهن�گ و هن�ر:  از چندی پی��ش اخباری 
غیررسمی مبنی بر کنار گذاشته شدن ضیاءالدین 
دری و محمدحس��ین لطیف��ی از ش��ورای پروانه 
نمایش منتشر شد تا اینکه روز دوشنبه حجت الله 
ایوبی اعلام کرد برای چرخش نخبگان در شورای 
پروانه نمایش، اعضای این ش��ورا دستخوش تغییر 
خواهند ش��د. این اتفاق البته افت��اد و همان گونه 
ک��ه پیش بین��ی می ش��د 2 عضو موثر این ش��ورا 
 در س��ال آخ��ر دولت برکنار ش��دند.  ب��ه گزارش 
»وطن امروز«، عدم تشکیل جلسات شورای پروانه 
نمایش در هفته های اخیر گمانه زنی هایی را پیرامون 
حذف سیدضیاءالدین دری و محمدحسین لطیفی 
2 عضو کارگردان این ش��ورا به وجود آورده بود تا 
اینکه ایوبی با اعلام خبر انتصاب اعضای جدید به 
این گمانه ها رسمیت داد. ایوبی درباره تغییرات در 
ش��ورای پروانه نمایش گفت: ما به دنبال چرخش 
نخبگان هستیم، به همین دلیل تغییرات در شورای 
پروانه نمایش فقط مربوط به یک یا 2 نفر نیست و 

بیشتر اعضا تغییر می کنند.
چرخش نخبگان و حذف تلفنی دری ■

اگرچه همان طور که ایوبی گفته اس��ت، علاوه 
ب��ر ح��ذف دری و لطیفی، برخی تغیی��رات دیگر 
نیز در ش��ورای پروانه نمایش روی داده اس��ت، اما 
این تغییرات به ش��کلی نیست که اعضای جدید، 
نمایندگ��ی طیف های مختلف فکری در ش��ورای 
پروان��ه نمایش را داش��ته باش��ند. در واقع یکی از 
ویژگی های ش��ورای س��ابق پروانه نمایش حضور 
طیف های مختلف فکری در آن بود که این موضوع 
در شورای جدید رعایت نشده است. از طرفی به نظر 
می رس��د این تغییر و تحول در سال آخر دولت با 
ادعای چرخش نخبگان، بیشتر پوششی برای اعمال 
رویکردهای شخصی رئیس سازمان سینمایی باشد. 
از این جهت می ت��وان گفت مجموعه تغییرات در 
شورای پروانه نمایش، با توجه به حاشیه های اخیر، 
در جه��ت کنار گذاش��تن دری و لطیفی به خاطر 
مواضع صریح اخیرش��ان درباره برخی فیلم ها بوده 

اس��ت. آنچه این گمانه را تقویت می کند، برکناری 
تلفنی ضیاءالدین دری است. براساس آنچه برخی 
رسانه ها منتشر کرده اند، حذف ضیاءالدین دری نه 
به صورت رس��می و با ارسال نامه قطع همکاری، 
بلکه به شکلی شفاهی و تلفنی صورت گرفته است. 

چرخش نخبگان و ابقای غایب ها ■
ایوبی در توضیح بیشتر درباره دلیل تغییرات در 
ش��ورای پروانه نمایش گفته است: »برخی اعضای 
ش��ورا حضورش��ان کمرنگ و کم فروغ ش��ده بود. 
من ش��ورای پروانه نمایش را بس��یار مهم می دانم 
و معتقدم جلس��ات باید با حضور همه اعضا برگزار 
شود«. این اظهارنظر در حالی صورت می گیرد که 
اتفاقا برخی اعضای کم کار ش��ورا که در جلس��ات 

حضور نمی یافته اند، مجددا در شورا ابقا شده اند.
چرخش نخبگان و آزادی بیان ■

اگرچ��ه ایوبی ادعا کرده اس��ت که این تغییرات 
هیچ ارتباطی به فیلم »ارادتمند؛ نازنین، بهاره، تینا« 
ساخته عبدالرضا کاهانی ندارد اما نگاهی به مواضع 
ماه های اخیر سازمان سینمایی نشان می دهد که این 
س��ازمان و رئیس آن بشدت تحت تاثیر یک جریان 
خاص در سینما هس��تند. 3-2 هفته پیش بود که 
پس از انتش��ار خبری در ارتباط با مخالفت شورای 

پروانه نمایش وزارت ارشاد با اعطای مجوز پخش به 
فیلم سینمایی »ارادتمند؛ نازنین، بهاره، تینا«، برخی 
از رسانه ها با حمله به شورای پروانه نمایش درصدد 
فش��ار آوردن به این شورا برای صدور پروانه نمایش 
جدیدترین س��اخته عبدالرضا کاهانی بودند. پس از 
آن بود که ضیاءالدین دری، از اعضای شورای پروانه 
نمای��ش در مصاحبه ای با »پای��گاه خبری دیباچه« 
در انتقاداتی تند به فیلمس��از و همچنین مدیریت 
سینمایی کشور گفت: »مطمئنم اگر شما فیلم جدید 
کاهانی را ببینید، می گویید که این فیلم نباید اکران 
شود!... مطمئن باشید »ارادتمند؛ نازنین، بهاره، تینا« 
در هی��چ دولتی، مجوز نمای��ش نمی گرفت و حتما 
تعمدی در ساخت این فیلم آن هم به این شکل بوده 
اس��ت! در سینمای آمریکا فیلم ها درجه سنی دارند 
و به بهانه آموزش مس��ائل بهداشتی به بچه های در 
آستانه سن بلوغی موضوعاتی را نشان می دهند. در 
سینمای ایران هم این مسائل وجود دارد، اما شوخی 
با این مس��ائل و نش��ان دادن کاندوم در مدرسه و به 
س��خره گرفتن این موضوعات کار درستی نیست!« 
در این میان البته ش��نیده شده است، اظهارات دری 
درباره اصغر فرهادی، بیشتر از صحبت هایش درباره 
فیل��م کاهانی مورد انتقاد قرار گرفته اس��ت.  وی به 

سبک فیلمسازی اصغر فرهادی نیز انتقاداتی کرده و 
گفته است: »فیلم »فروشنده« در سلیقه من نیست 
و دوستش ندارم، هرچند مطمئنم با جو تبلیغاتی که 
برای فیلم راه افتاد، می تواند حدود 10 میلیارد فروش 
داشته باشد، اما اصول فیلمسازی فرهادی را دوست 
ندارم زیرا از مد افتاده است و حرف تازه ای برای گفتن 
ندارد!« این مصاحبه البته به واسطه فشارهای فراوان 
از س��وی دری تکذیب ش��د و وی با صدور بیانیه ای 
عجیب مجبور به عذرخواهی از کاهانی و فرهادی شد. 
این همه فش��ار و محدودیت برای یک اظهارنظر در 
حالی از سوی مدیران دولت یازدهم اعمال می شود 

که به تازگی ادعای چرخش نخبگان نیز می کنند. 
اعضای جدید شورا پس از چرخش نخبگان ■

به ه��ر روی تغییرات جدید در ش��ورای پروانه 
نمای��ش اعمال ش��ده اس��ت و صبح دی��روز وزیر 
فرهنگ و ارش��اد اس��لامی ضمن تشکر از اعضای 
پیشین شورا، احکام جدید شورا را صادر کرد. طی 
این حکم، حجت الاس��لام والمسلمین سیدمهدی 
خاموشی)رئیس سازمان تبلیغات اسلامی(، رسول 
صدرعاملی)نویس��نده، کارگ��ردان و تهیه کنن��ده 
سینما(، محمدرضا جعفری جلوه)مدیر شبکه دوم 
س��یما و معاون سابق س��ینمایی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اس��لامی(، حجت الاس��لام والمسلمین طه 
مرقاتی)استاد دانشگاه و کارشناس فرهنگی(، عماد 
افروغ)استاد دانشگاه(، ش��هاب اسفندیاری)استاد 
دانش��گاه و رئیس دانشکده سینما و تئاتر(، مجید 
رضابالا)فیلمنامه نوی��س و کارش��ناس فرهنگی و 
سینمایی(، حس��ین کرمی)کارشناس فرهنگی و 
سینمایی و مدیر شبکه نمایش، نسیم و رئیس مرکز 
نمایشی سیما( و خانم فرشته طائر پور)تهیه کننده 
س��ینما( به عنوان اعضای جدید ش��ورای بازبینی 
فیلم ه��ای س��ینمایی منصوب ش��دند. ب��ه نظر 
می رس��د تغییر و تحولاتی که در سال آخر و پس 
از تناقض های  فراوان در مدیریت سینمایی و ارشاد 
اتفاق می افتد، با توجه به حاشیه ها نمی تواند ربطی 

به چرخش نخبگان داشته باشد.

حذف دری و لطیفی، چرخش نخبگان و »دیگر چه برای مان آورده ای مارکو«؟!

  دست و پا زدن سازمان سینمایی در سال آخر
اخبار
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ادامه از صحه 12
 آق�ای رزاق کریمی به عنوان مس�ؤول و داور در 
جش�نواره های مختلف حضور داشته اید و در مرکز 
گسترش سینمای مستند و تجربی هم مسؤولیتی 
خطیر دارید. گلایه ای که نزد برخی مستندس�ازان 
وج�ود دارد این اس�ت که تولیدات حمایتی ش�ما 
س�مت و س�ویی خاص داشته اس�ت. این را قبول 
دارید یا اینکه معتقدید کاملا دموکراتیک با انتخاب 

سوژه ها و مضامین مواجه می شوید؟
رزاق کریمی: ش��ما فیلم ارزنده  »A157« را مثال 
زدید که در جشنواره »سینما حقیقت« هم حضور 
داشت. این فیلم جزو کدام دسته از مستندهاست؟ 
فیلمی است کاملا مردمی و از تلویزیون هم می توان 
پخش کرد. این فیلم که در یک دس��ته بندی جزو 
فیلم های ارزش��ی هم هست در جشنواره فجر هم 
جایزه گرفت. به قاطعیت می گویم که دبیر جشنواره 
در فجر ی��ا آق��ای طباطبایی نژاد، مس��ؤول مرکز 
گسترش س��ینمای مستند و تجربی کوچک ترین 
اعم��ال نظر و دخالتی در زمین��ه انتخاب ها ندارند 
اما توجه داشته باشیم که در ترکیب هیأت انتخاب 
فقط از یک طیف نمی توانیم داشته باشیم. در هیات 
انتخاب و هیأت داوری نگاه های متفاوتی باید حضور 
داش��ته باشند و بنا نیست اکثریت مطلق را به یک 
س��لیقه و طیف اختصاص بدهی��م. در هیات های 
انتخاب و داوری درباره فیلم ها بحث های کارشناسانه 
جدی و مفصلی می شود. شاید حاصل این مباحث 
خالی از اش��تباه هم نباش��د اما باید توجه کنیم به 
اینکه تعداد محدودی آثار برای جشنواره ها انتخاب 
می ش��وند و تعداد زیادی حذف خواهند ش��د، چرا 
که متقاضی زیاد اس��ت. مثلا در جشنواره »سینما 
حقیقت« 127 فیلم بلند متقاضی بخش مس��ابقه 
داشتیم که کلا  27 فیلم انتخاب شد. این معنایش 
این نیس��ت که 100 فیلم دیگر بد اس��ت. بالاخره 
هیات های انتخاب امتیاز می دهند و فیلم هایی حذف 
می شوند تا به این تعداد که ظرفیت ارائه و نمایش 

جشنواره است برسد. 
نقوی�ان: جن��اب رزاق کریم��ی! ش��ما در می��ان 
صحبت های ت��ان اش��اره به مستندس��ازی کردید 
که افتخ��ار می کند حتی یک مس��تند تلویزیونی 
نساخته است! من از شما سوال می کنم اگر چنین 
فردی در میان هیات انتخاب جشنواره شما باشد، 
انتخاب های تان به چه س��مت و سویی می رود؟ به 
نظرم این نگاه روی شما و مدیران جشنواره ها وجود 
دارد که چنین اتفاق جشنواره پس��ندی رخ دهد و 
شما می توانید س��لیقه مخاطب را پرورش دهید و 
این اتفاق افتاده اس��ت و سمت و سوی نامناسبی 
یافته است، اگرنه مهم نیست که همه گونه فیلمساز 
جش��نواره ای و تلویزیونی و دیگری در کش��ورمان 

داشته باشیم، بلکه این جهت دهی مهم است.
رزاق کریمی: در همین جشنواره »سینما حقیقت«، 
مستندهای تلویزیونی هم بوده اند که نه تنها انتخاب 
بلکه جایزه نیز گرفتند، مانند مستندهای »سفر به 
آمادای«، »زندگی در خورموسی«، »رودخانه لیان« 
یا حیات در رگ های سرد و فیلم های مستند دیگر. 

واقعا قصد و غرضی نیست ولی واقعیت امر این است 
که برخی مس��تندهای تلویزیونی به دلیل اینکه به 
دنبال س��لیقه مخاطب عام هستند ممکن است در 
جش��نواره ها امتیازی نگیرند مگ��ر اینکه به موازات 
آن خیلی خوب و خلاقانه س��اخته شده باشند. من 
براس��اس تجربه ام در جشنواره »سینما حقیقت« و 
»جشنواره فجر« این سمت و سو دادن را قبول ندارم.

 از جمل�ه آثار جش�نواره ای موفقی ک�ه می تواند 
برای مخاطب عام هم جذاب باش�د، آثار محس�ن 
اسلام زاده یا فیلم موفق »157A« است که شرایط 

اکران گسترده را نیافته اند!
رزاق کریمی: آثار آقای اس��لام زاده از جمله کارهای 
موفقی است که می تواند مخاطب گسترده ای داشته 
باش��د و فیلمی مانند »تنها می��ان طالبان« جدا از 

جشنواره می تواند در تلویزیون هم بدرخشد.
ی�زدی: اما برخی آثار جش��نواره ها و مس��تندهای 
ساخته شده را که می بینیم واقعا تعجب می کنیم 
ک��ه اصلا چرا ای��ن آثار باید با ص��رف بودجه هایی 
ساخته شود. چرا در برابر این همه مسائل کلانی که 
وجود دارد باید آثاری ساخته شوند که حتی مشکل 
محتوایی دارند؟! من این را می گویم که س��مت و 
سوی جشنواره ای مانند »سینما حقیقت« این نگاه 
را نزد مستندس��ازان ایجاد ک��رده که اگر بخواهند 
مستندهای غیرجشنواره ای بسازند، دیده نخواهند 
ش��د، مثلا سال گذشته درباره مس��تند »رمز و راز 
ملکه« ای که ساختیم چنین اتفاقی افتاد و در بخش 
مسابقه جشنواره پذیرفته نشد و تنها به دلیل علاقه 
ش��خصی آقای طباطبایی نژاد امکان یک اکران در 
خارج از بخش مسابقه را یافت. واقعیتش این است 
که مدیران با انتخاب های خود در جشنواره این تفکر 

جشنواره پسند را ایجاد کرده اند!
 چن�د درصد از حجم تولیدات مستندس�ازی در 
کش�ورمان به ش�کل توجه به مخاطب عام است و 
چند درصدش توجه به کارهای خلاقانه؟ به نظر شما 
س�مت و سوی مستندهای س�اخته شده به سمت 
تولید مس�تند هایی با روایت نو نلغزیده و توجه به 

آثار مردمی با مخاطب بیشتر کم نیست؟
رزاق کریم�ی: م��ن معتق��دم عموما مس��تندهای 
تلویزیونی بیشتر هستند و آمار هم همین را نشان 
می دهد. البته مس��تندهای خلاقان��ه و هنرمندانه 
تعدادش��ان کم است اما دسته س��ومی داریم که از 

اینجا رانده و از آنجا مانده هستند! یعنی نه باهدف 
تلویزیون ساخته شده و نه به جشنواره رسیده است، 

متاسفانه تعداد این مستند ها هم کم نیست.
 در ای�ن س�ال ها مهم ترین آثار مس�تند را مرکز 
گسترش س�ینمای مس�تند و تجربی تولید کرده 
است. ش�ما چه گروه هایی از مخاطب را بیشتر مد 

نظر قرار می دهید؟
رزاق کریمی: سوال شما پاسخش یک جمله نیست 
که مثلا بگوییم فلان طیف را بیش��تر مورد توجه 
ق��رار می دهیم. ما به تنوع مضامی��ن و موضوعات 
س��عی می کنیم توجه کنیم. وقتی من آمدم مرکز 
گس��ترش با انبوهی از طرح ها روبه رو شدیم. حدود 
400 متن بود که بعضی از آنها  طرح مناسبی نبود. 
برخی شبیه تحقیق بود و برخی اصطلاحا کپی از 
ط��رح بود! متن هایی از ی��ک صفحه  تا 80 صفحه 
داش��تیم که نمی ش��د آنها را کنار هم گذاشت. ما 
آمدیم س��امانه ای طراحی و سوالاتی مطرح کردیم 
ک��ه خیلی هم پیچیده نبود. گفتیم همه کس��انی 
ک��ه این طرح ه��ا را آوردند، بیاین��د و این فرم ها را 
پر کنن��د و در ادامه گفتیم از ای��ن به بعد هم اگر 
کسی متقاضی است داخل این سامانه و فرم بیاید 
طرح��ش را معرفی کند تا بتوانیم در آنجا تفکیک 
کنیم. کاری که س��عی کردیم در ای��ن دوره انجام 
دهیم، استانداردسازی بود. اگرچه استاندارد ثابت در 
همه جای دنیا وجود ندارد اما یکس��ری اصول اولیه 
هست که تعریف طرح چیست، موضوع چیست و... 
اول گفتیم اینها را به یک ش��کل واحد در بیاوریم. 
در همان س��ال اول متقاضی از طریق سایت آنقدر 
زی��اد بود که با 580 طرح مواجه ش��دیم. اول باید 
اینها را دسته بندی می کردیم و بعد اولویت زمانی را 
در نظر می گرفتیم به شکلی که به طریق مناسبی 
به همه موضوعات بپردازیم. کارهای تاریخی، میراث 
فرهنگی، پرتره، علمی، اجتماعی و دفاع مقدس و... 
موضوعات��ی بود که ما به آنها فرصت تولید دادیم با 
همه محدودیت هایی که در ظرفیت تولید داشتیم. 
ما مثل تلویزیون نیس��تیم بتوانیم هزار فیلم تولید 
کنیم، بودجه ما محدود اس��ت. در ش��راط مطلوب 
س��الی 70، 80 فیلم بیشتر نمی توانیم بسازیم. در 
حال حاضر فقط مستند و انیمیشن تولید می کنیم. 
تفاوت دیگر ما با تلویزیون این اس��ت که کنداکتور 
پخ��ش و دغدغه آنتن نداری��م و می توانیم فرصت 

کافی برای تولید کار کیفی داش��ته باش��یم. از این 
جهت ش��اید برای مستندسازها یک فرصت خوبی 
باشد که در مرکز گسترش با حوصله بتوانند فیلم 

بسازند.
 چگونه می توان توجه به تماش�ای آثار مستند را 
در مخاطب ایجاد و ش�رایط بهتری برای رونق آثار 

مستند فراهم کرد؟
رزاق کریم�ی: من فکر می کن��م 3 گروه باید تلاش 
کنن��د؛ اول مدیران، گ��روه دوم مستندس��ازان و 
تهیه کنندگان و گروه س��وم رس��انه های مکتوب. 
مدی��ران باید زیرس��اخت ها را فراهم کنند. ما باید 
ت��لاش کنیم ع��لاوه بر هنر و تجربه ب��رای عرضه 
مستند در س��ایر ظرفیت های نمایش برنامه ریزی 
جدی کنیم. به نظ��رم پاتوق های موفق مثل خانه 
هنرمندان که 14سال است مرتب نمایش مستند 
دارد، می تواند برای عرضه آثار موفق باشد. نمایش 
مستند در سینما آزادی هم مقطعی موفق بود که 
نمی دانم به چه دلیل متوقف ش��د. مدیر مجموعه 
می گفت برخی فیلم ها را در س��الن بزرگ نمایش 
می دادند. راس دوم مستندس��ازان و تهیه کنندگان 
هس��تند که بای��د تلاش کنند ب��ه مخاطب توجه 
کنند و مستند جذاب بسازند. صرفا برای خودشان 
یا آرشیو مستند نسازند. مستندی که یک یا چند 
جایزه از جش��نواره ها می گیرد اما امکان و قابلیت 
عرضه به مخاطب ملی ندارد، جایگاهی در س��طح 
ملی پیدا نمی کند. راس س��وم هرم هم رس��انه ها 
هستند؛ هم منتقدان و هم رسانه های تخصصی که 
می توانند مردم را برای تماشای آثار مستند تشویق 
و توجه مخاطبان را به این حوزه جلب کنند، البته 
بیش از همه تلویزیون باید برای تماش��ای مستند 

فرهنگسازی کند.
 بس�تر ایج�اد علاق�ه ب�ه مس�تند می توان�د از 
آموزش وپرورش ش�روع شود. شما به عنوان فردی 
مسؤول در این حوزه، تعاملی با دستگاه های مرتبط 

صورت ندادید؟
رزاق کریمی: واقعا س��ینما نق��ش تعیین کننده ای 
در بعد پرورش��ی ذهن دانش آم��وزان و ایجاد ذائقه 
فرهنگ��ی دارد. آموزش وپرورش زمانی توجه خوبی 
به حوزه سینما داشت و هم فیلم های سینمایی که 
ارتباط موضوعی داش��ت و هم فیلم های مستندی  
ک��ه در پرورش ذهن و تفک��ر دانش آموز موثر بود، 
در جش��نواره رشد فرصت نمایش می یافتند و هم 
وزارتخان��ه حقوق فرهنگی اثر را خریداری می کرد. 
به نظر می رس��د دیگر آموزش وپرورش از اهمیت و 
نقش سینما بویژه مستند بهره لازم را نمی برد. البته 
قبلا با جشنواره رشد به عنوان نماینده خانه سینما 
صحبت های خوبی انج��ام دادیم اما در عمل اتفاق 
مهمی و تازه ای نیفتاد. همان طور که اشاره داشتید 
یک��ی از گروه ه��ای هدف می توانن��د دانش آموزان 
باشند که به نظر می رسد با آموزش وپرورش باید در 
این باره ج��دی صحبت کرد. نهادهای دیگری هم 
داریم که سال ها در زمینه مستند فعال بودند. آنها 
بودجه های��ی دارند که تجمیع آن می تواند کارهای 

زیادی را رقم بزند.
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به دنبال مستند ملی پرمخاطب


